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رئیس انجمن تالاسمی خبر داد
رشد خزنده قیمت داروهای تالاسمی

رئیس انجمن تالاس��می ای��ران از افزایش 
قیمت داروهای تالاس��می و توقف دوره درمان 
برخی بیماران به دلیل افزایش هزینه ها خبر داد. 
مجید آراسته، رئیس انجمن تالاسمی ایران با 
اشاره به اینکه بیماران تالاسمی در تهیه هر 2 
گروه دارو های مصرفی که به دارو های تزریقی و 
خوراکی تقسیم می شود با مشکلات عدیده ای 
روبه رو هستند، عنوان کرد: مشکلی که بیماران 
تالاس��می درباره داروهای تزریقی دارند تغییر 
قیمت دارو ها است که طی چند ماه گذشته این 
قیمت ها افزایش و بیماران را دچار مشکل کرده 
است. وی به ایلنا گفت: افزایش قیمت داروهای 
تالاسمی هزینه سنگینی را به بیماران تحمیل 
می کند البته ب��رای داروهای داخلی هزینه ای 
پرداخت نمی ش��ود اما بیماران، تیم درمانگر و 
جامعه پزشکی نسبت به داروهای خارجی ولو 
آنکه با قیمت بالایی نیز تهیه می شوند، تجربه 
بهتری دارند. از همین رو بس��یاری از بیماران 
بیش از 30 سال است که به داروهای خارجی 
عادت کرده اند. رئیس انجمن تالاسمی ایران با 
تاکید بر اینکه متغیر ب��ودن کیفیت داروهای 
تالاس��می موجب ش��ده بیماران نس��بت به 
تولیدات داخل اطمینان نداش��ته باشند و این 
دارو ها را خریداری نکنند، یادآور ش��د: خیلی 
از بیم��اران مجبورند با خرید داروهای خارجی 
هزینه هایی را بپردازند که توانایی پرداخت این 
هزینه ها در توان بیش��تر خانواده ها نیست.  به 
گفته وی، درحال حاضر این زنگ خطر به صدا 
درآمده و برخی بیماران درمان خود را به دلیل 
نداشتن هزینه های مالی متوقف کرده اند. این 
موضوع خود می تواند هزینه ها و تبعات سنگینی 
برای وزارت بهداش��ت و درمان در پی داش��ته 
باش��د، چراکه اگر این دارو ها اس��تفاده نشود، 
عوارض تالاسمی شامل عوارض قلبی،  کلیوی 
و کبدی سراغ بیماران می آید که در این صورت 
هزینه های سنگینی را وزارت بهداشت و درمان 

باید برای جبران این عوارض متحمل شود.

انتقاد از عملکرد سازمان بازرسی 
درباره آلودگی هوا

رئی��س کمیس��یون اجتماع��ی مجلس از 
عملکرد س��ازمان بازرسی کل کش��ور درباره 
آلودگی هوای پایتخت انتق��اد کرد. عبدالرضا 
عزیزی، رئیس کمیس��یون اجتماعی مجلس 
در واکنش به ورود سازمان بازرسی کل کشور 
به موضوع آلودگ��ی هوای پایتخت، گفت: این 
س��ازمان باید قبل از ورود به این موضوع ابتدا 
عملکرد خود را مورد ارزیابی قرار دهد. نماینده 
مردم ش��یروان در مجلس شورای اسلامی،  با 
تاکی��د بر اینکه هر دس��تگاهی که در آلودگی 
هوای پایتخت نقش داشته باید جوابگو باشد، 
ب��ه خانه ملت عنوان کرد: البت��ه اولین نهادی 
که باید به دس��تگاه قضا معرفی شود سازمان 
بازرسی کل کش��ور اس��ت زیرا در این زمینه 
وظیفه خود را به درس��تی انجام نداده درحالی 
که اگ��ر تعلل نمی کرد در حال حاضر ش��اهد 
افزای��ش آلودگی ه��وای ته��ران نبودیم. این 
نماینده مردم در مجلس نهم، با انتقاد از عملکرد 
سازمان بازرسی کل کشور درباره آلودگی هوای 
پایتخت، خاطرنش��ان کرد: س��ازمان بازرسی 
کل کش��ور باید ع��لاج واقعه را قب��ل از وقوع 
می کرد و با ارزیابی عملکرد دس��تگاه ها، از آنها 
گزارش عملکرد می خواست. رئیس کمیسیون 
اجتماعی در مجلس نهم، یادآور شد: بهتر است 
 مجلس نیز عملکرد س��ازمان بازرسی را درباره 
 موض��وع آلودگی ه��وای تهران م��ورد ارزیابی 
قرار دهد و ضمن دعوت س��ازمان بازرسی کل 
کش��ور به مجلس از آنها در ای��ن باره گزارش 

عملکرد بخواهد.

تداوم برودت هوا تا پایان هفته
براساس پیش بینی های سازمان هواشناسی، 
با کاهش میزان بارندگ��ی روند کاهش دما در 
بیشتر مناطق کشور محسوس خواهد بود. به 
گزارش خبرگزاری دانش��جو، مرتضی ضرابی، 
کارشناس سازمان هواشناسی در این باره گفت: 
امروز)دوشنبه(  سامانه بارشی حاکم در منطقه 
به س��مت شمال ش��رق کش��ور می رسد و به 
تدریج از روز سه شنبه از مرزهای شرقی کشور 
خارج می ش��ود.  ضرابی افزود: در این مدت از 
می��زان ابرها و بارش ها از ش��مال غرب و غرب 
کشور کاسته و کاهش دما در این مناطق آغاز 
می شود و از روز سه شنبه در نیمه غربی کشور 
برودت هوا محسوس است. کارشناس سازمان 
هواشناسی درباره وضعیت جوی پایتخت بیان 
داشت: دوشنبه آسمان تهران نیمه ابری و بیشتر 
بارش ها در تهران مختص ارتفاعات و شهرهای 

شمالی استان تهران است.

عضو کمیسیون آموزش مجلس مطرح کرد
 هشدار درباره خصوصی سازی 

در آموزش وپرورش

»به نظر می رس��د جنبه خصوصی س��ازی 
لایحه دائمی شدن مدارس غیردولتی بالاست 
و س��پردن نظام آموزش��ی به بخش خصوصی 
آفت بزرگی برای آموزش وپرورش کشور خواهد 
بود«.جواد هروی، عضو کمیس��یون آموزش و 
تحقیقات مجلس با بیان این مطلب و با اشاره 
به لایحه »دائمی ش��دن مدارس غیردولتی در 
مجلس« و اصرار وزیر آموزش وپرورش بر توسعه 
مش��ارکت ها و نه خصوصی سازی، گفت: بحث 
خصوصی سازی با توسعه مشارکت ها 2 مقوله 
متفاوت هس��تند و اگرچه توسعه مشارکت ها 
باید در آموزش وپرورش به جد دنبال ش��ود اما 
ب��ه اعتقاد من، با وجود اصرار فانی بر توس��عه 
مشارکت ها در این لایحه، جنبه خصوصی سازی 
در آنچه امروز تحت عنوان »لایحه دائمی شدن 
مدارس غیردولتی« مطرح می شود، نسبت به 
توسعه مشارکت ها قوی تر است. نماینده مردم 
قائنات و زیرکوه در مجلس ش��ورای اس��لامی 
ب��ه خانه ملت بیان داش��ت: در برخی مدارس 
خصوصی از معلم هایی با سطح آموزشی ضعیف 
که تجربه ه��ای لازم را ندارند و حتی دوره های 
معلمی را پش��ت س��ر نگذاش��ته اند، استفاده 
می شود؛ از سوی دیگر این مدارس در محیط ها 
و فضاه��ای  آپارتمان��ی و عاری از اس��تاندارد 
تشکیل می شوند، درواقع نمی توان به هر قیمتی 
به گس��ترش بخش خصوصی اق��دام کرد. وی 
معتقد است توسعه آموزش وپرورش در راستای 
گسترش توسعه مشارکت های مردمی اتفاقی 
است که باید به آن دست یافت اما سپردن نظام 
آموزشی به بخش خصوصی آفت بزرگی برای 

آموزش وپرورش کشور خواهد بود.

 آب رفتن حق التدریس معلمان 
در بودجه ۹۵

»در لایح��ه بودج��ه ۹۵ در ردیف بودجه 
آموزش و پرورش فق��ط ۴۷0 میلیارد تومان 
اعتبار »س��ایر« درنظرگرفته شده است و این 
به معنی کاهش ی��ا قطع برخی فعالیت های 
اصلی در آموزش وپ��رورش از جمله خدمات 
بیم��ه تکمیلی، حق التدری��س و حق الزحمه 
امتحانات نهایی خواهد بود«. به گزارش ایلنا، 
سیدمحمد بطحایی، معاون توسعه مدیریت 
و پش��تیبانی وزارت آموزش و پرورش با بیان 
این مطل��ب گف��ت: باوج��ود افزایش خوب 
اعتب��ارات آموزش وپ��رورش در س��ال آینده 
ام��ا با یک چالش جدی در س��ال ۹۵ روبه رو 
هس��تیم و آن کاهش ۶ درص��دی اعتبارات 
در بخش هزینه های س��ایر اس��ت که شامل 
حق التدریس معلمان، حق الزحمه امتحانات 
نهایی و هزینه های ج��اری آموزش وپرورش 
می شود. به گفته  بطحایی، در لایحه بودجه 
 ۹۵ در ردی��ف بودجه آموزش و پرورش فقط
»س��ایر«  اعتب��ار  توم��ان  میلی��ارد   ۴۷0 
درنظرگرفته ش��ده است درحالی که در سال 
۹۴ ای��ن اعتبار بیش از یکهزار و۷00 میلیارد 
توم��ان ب��ود و این به معن��ی کاهش یا قطع 
برخی فعالیت های اصلی در آموزش وپرورش 
از جمله خدمات بیمه تکمیلی، حق التدریس و 

حق الزحمه امتحانات نهایی خواهد بود.

  به گفت��ه داریوش بیات، مدی��ر ملی پروژه 
مدیریت چندمنظ��وره جنگل های هیرکانی با 
اجرای پروژه مدیریت چندمنظوره جنگل های 
هیرکانی در ش��مال کشور و ارائه الگوی جدید 
برای مدیریت منابع، حفاظت و بهره برداری از 
جنگل ها در کش��ور وارد عرصه جدیدی ش��د 
و این طرح ب��ا همکاری های صورت گرفته در 
زمینه کاش��ت و مراقبت از گونه های جنگلی 
به صورت جدی باعث جلوگیری از بهره برداری ها 

از منابع در این عرصه ها شده است.
  علی بازند، مدرس مدعو دانش��گاه پیام نور 
مرک��ز زاه��دان، زابل و واحد زه��ک موفق به 
اخت��راع دس��تورالعمل جوانه زنی ب��ذور نارس 
ارکیده فالائنوپسیس آمابیلیس بلوم در شرایط 

آزمایشگاهی شد.
  منفرد، سرپرس��ت اداره اوقاف و امور خیریه 
شهرس��تان نقده از ثبت وقف جدی��د در این 
شهرستان خبر داد و افزود: این موقوفه جدید، 
قطعه زمینی با مساحت 300 مترمربع است که 
با نیت احداث مرکز قرآنی به ثبت رسیده است.
  فری��دون عزیزي، رئیس پژوهش��گاه علوم 
غدد درون ریز و متابولیس��م با اش��اره به رشد 
فعالیت های پژوهشی و تولید مقالات تحقیقاتی 
بویژه در 12 سال گذشته مهم ترین اقدام برای 
استمرار پیشرفت علمی را تعیین جایگاه تولیت 

پژوهش در کشور عنوان کرد.

نبض جامعه

گروه اجتماعی: با فرارسیدن ماه های 
پایانی سال ۹۴ امید و انتظارها برای 
تشکیل جلسه شورایعالی جوانان به 
عنوان مهم ترین مرجع تصمیم گیری 
برای این قشر، کمرنگ تر از هر زمان 

دیگری است.
در حال��ی که 1۶ ماه از برگزاری 
آخرین جلس��ه ش��ورایعالی جوانان 
گذشته است، به نظر نمی رسد دولت 
با توجه ب��ه دغدغه ه��ای برگزاری 
انتخاب��ات و بهره ب��رداری از برجام، 
در کمت��ر از ۶0 روز مانده به س��ال 
جدید، انگیزه ای برای جمع ش��دن 

حول محور جوانان داشته باشد.
تنه�ا ی�ک جلس�ه در کارنامه  ■

دولت
تنها جلسه ش��ورایعالی جوانان 
در دول��ت یازده��م، مهرماه س��ال 
گذشته برگزار شد. در شرایطی که 
ش��ورایعالی جوانان از زمان تاسیس 

در س��ال 13۷1 تاکنون 3۶ بار تش��کیل جلسه 
داده اس��ت که 11 جلسه آن در دولت های پنجم 
و شش��م، 1۵ جلسه در دولت های هفتم و هشتم 
و ۹ جلس��ه در دولت های نهم و دهم بوده اس��ت 
اما سهم دولت یازدهم در توجه به مسائل جوانان 
تنها برگزاری یک جلسه شورایعالی جوانان بدون 

حضور رئیس جمهور است.
ای��ن در حال��ی اس��ت که رش��د متع��ادل و 
همه جانب��ه ش��خصیت جوانان براس��اس اصول، 
اه��داف و آرمان ه��ای انق��لاب اس��لامی، تأمین 
نیازه��ای فک��ری، اجتماعی، جس��می، روحی و 
تلطی��ف و هدایت عواطف و احساس��ات جوانان، 
فراهم کردن زمینه های مش��ارکت آنها در حیات 
اجتماع��ی و پیش��برد جامعه و دف��اع از وطن به 
همراه حفظ و تقویت نش��اط و ش��ادابی جوانان 

در جهت عظمت و س��ربلندی ایران از مهم ترین 
اهداف تش��کیل ش��ورایعالی جوانان به حس��اب 

می آید.
وظایف قانونی شورایعالی  ■

جوانان
به گزارش مهر، براس��اس 
قانون بررسی نقش و عملکرد 
س��ازمان هایی ک��ه در ام��ور 
جوان��ان مس��ؤولیت دارن��د، 
مطالعه و تدوین ش��یوه های 
بهتر آش��نا ک��ردن جوانان با 
حقای��ق و مع��ارف و تاری��خ 

و تمدن اس��لامی، کمک به فراهم آوردن زمینه 
داوری صحیح و منطقی نس��ل جوان نس��بت به 
تم��دن و فرهنگ غرب، پش��تیبانی از تحقیقات 

درب��اره خصوصی��ات روحی، اخلاق��ی، فکری و 
عاطفی جوانان، زمینه س��ازی مناسب برای ابراز 
ش��خصیت جوانان و مطالعه 
راه های مبارزه با س��نت های 
ن��اروا، مس��اعدت در جه��ت 
ایج��اد و توس��عه کانون ها و 
مراک��ز اجتماع��ی و فعالیت 
خ��لاق جوان��ان، مطالع��ه و 
مناسب  زمینه های  بررس��ی 
برای اشتغال و ازدواج جوانان 
آیین نامه ه��ای  تصوی��ب  و 
ش��ورایعالی جوان��ان، تعیین 
نوع و وظایف کمیس��یون ها و تعیین وظایف دبیر 
و دبیرخانه برخی از مهم ترین وظایفی اس��ت که 
برای شورایعالی جوانان در نظر گرفته شده است.

اعضای شورایعالی جوانان ■
ش��ورایعالی جوانان به ریاس��ت 
رئیس جمه��ور  و در غی��اب وی به 
ریاس��ت مع��اون اول رئیس جمهور 
اعض��ای آن  تش��کیل می ش��ود و 
عبارتند از: وزرای آموزش و پرورش، 
عل��وم، تحقیقات و فناوری، فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامی، تع��اون، کار و 
رفاه اجتماعی، بهداش��ت، درمان و 
آموزش پزش��کی و کش��ور، رئیس 
سازمان صدا و سیما، رئیس سازمان 
تربیت بدنی، مع��اون رئیس جمهور 
در امور زنان، دبیر ش��ورا و ۴ نفر از 
افراد صاحب نظر و متعهد، به انتخاب 

شورایعالی انقلاب فرهنگی.
جای خالی رئیس جمهور ■

اگرچه معاون وقت س��اماندهی 
جوانان وزارت ورزش و جوانان پس 
از تش��کیل تنها جلس��ه شورایعالی 
جوانان در دولت یازدهم از برگزاری 
هر 3 ماه یک بار جلس��ات این ش��ورا خبر داده 
بود ام��ا نه تنها این وعده تاکنون محقق نش��ده 
است بلکه ش��خص رئیس جمهور در تنها جلسه 
ش��ورایعالی جوانان در دول��ت جدید هم حاضر 
نش��ده اس��ت. با این ح��ال س��یدجواد رضوی، 
مدیرکل هماهنگی و س��اماندهی جوانان وزارت 
ورزش و جوانان از زمان برگزاری جلس��ه بعدی 
این نشست اظهار بی اطلاعی کرده و گفته است: 
در حال حاضر برنامه ای برای تش��کیل جلس��ه 
ش��ورایعالی جوان��ان نداریم. برگ��زاری دومین 
نشس��ت ش��ورایعالی جوانان به عنوان بالاترین 
مرج��ع تصمیم گی��ری برای 2۵ میلی��ون جوان 
کش��ور در دولت یازدهم در انتظار توجه مدیران 
در وزارت ورزش و جوانان و اعضای این ش��ورا به 

ریاست رئیس جمهور است. 

دولت مشغول دغدغه های انتخاباتی و بهره برداری از برجام است

قهر 16ماهه شورای جوانان با جوانان!
نیمکت

در حال�ی ک�ه ۱۶ م�اه از برگ�زاری 
آخرین جلسه ش�ورایعالی جوانان 
گذشته است، به نظر نمی رسد دولت 
ب�ا توجه ب�ه دغدغه ه�ای برگزاری 
انتخابات و بهره برداری از برجام، در 
کمتر از ۶0 روز مانده به سال جدید، 
انگی�زه ای ب�رای جمع ش�دن حول 

محور جوانان داشته باشد

دوشنبه 5 بهمن ۱394وطن امروز  شماره ۱805 

کوتاه و گویا

گ�روه اجتماعی: اگ��ر قوانین و 
برنامه های حمایتی در جامعه به 
درس��تی اجرا و نقش کلیدی و مهم قانون لحاظ 
ش��ود، بی ش��ک تاثیر مس��تقیم اجرای آن روی 
موضوعات��ی مانند»افزایش جمعیت« مش��خص 
خواهد ش��د.  برخی مشکلات در حوزه جمعیت 
در س��ال های گذش��ته مربوط به اجرایی نشدن 
بس��یاری از قوانین ریز و درشت در جامعه و بویژه 
برای حمایت از زنان در دوره بارداری بوده اس��ت. 
این موضوعی اس��ت که جامعه شناسان و اساتید 
جمعیت شناسی در میزگرد علمی – اجتماعی با 

محوریت »جمعیت« هم به آن تاکید داشته اند.
در این میزگرد »دکتر س��یدرضا معینی« 
استاد جمعیت شناس��ی دانشگاه و عضو هیات 
علم��ی و »دکتر جعفر بای« جامعه ش��ناس و 
اس��تاد دانش��گاه به بیان نظرات و دیدگاه های 
خ��ود درباره وضعی��ت جمعیت در کش��ور و 
شرایط پیش رو در سال های آینده پرداخته اند. 
 بخش اول میزگ��رد گروه اجتماع��ی روزنامه 
»وطن امروز« با این کارشناسان در شماره امروز 
و بخش دوم در روزهای آینده در همین صفحه 

منتشر می شود.
***

  آقای دکتر معینی! طبق آخرین آمار اعلام شده، 
در حال حاضر نرخ باروری در کشور به ۱/8درصد 
رس�یده اس�ت با توجه به این موضوع چطور باید 

برای آینده جمعیت کشور برنامه ریزی کرد؟
در جمعیت شناسی تئوری گذارجمعیتی را 
داریم که براساس این تئوری جمعیت از یکسری 
مراحل انتقالی عبور می کند. اگرچه تا دهه ۷0 
قرن 20 ارائه کنندگان این تئوری مورد انتقاد قرار 
گرفتند که در کشورهای در حال توسعه مراحل 
مورد نظر آنها محقق نشده است اما از دهه ۷0 
به بعد با ش��روع کاهش باروری در بس��یاری از 
کش��ورهای درحال توسعه مسجل شد که این 
تئوری در همه جمعیت ها صادق اس��ت. خلاف 
این تئوری حرکت کردن شاید توان بسیاری را از 
برنامه ریز بگیرد و در نهایت هم پاسخگوی خوبی 
برای جامعه نباشد. زمانی که باروری کاهش پیدا 
کرده اس��ت باید به دنبال این باش��یم که دلیل 
آن چیس��ت و با برطرف کردن علت، معلول را 

ساماندهی کنیم.

  آق�ای دکتر بای! از نظر جامعه شناس�ی دلیلی 
کاهش باروری در کشور چیست؟

عوام��ل  شناس��ایی  اق��دام  اساس��ی ترین 
محدودکننده جمعیت است. بحث موجبات کاهش 
باروری در جامعه از نظر سبب شناسی همیشه در 
حوزه اجتماعی با مش��کلات و موضوعاتی مواجه 
اس��ت که این مش��کلات در 3 بخ��ش فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی تقسیم بندی می شود. بخشی 
از این دلایل داخلی و البته بخش��ی هم خارجی 
اس��ت که تحت تاثیر پدیده های جهانی، رش��د 

جمعیت کشور ما نیز با کاهش همراه شده است.
  در کدام گروه از طبقات جامعه میزان فرزندآوری 

کمتر است؟ 
بای: اگر جامعه را به 3 طبقه بالا، متوسط و پایین 
تقسیم بندی کنیم متوجه می شویم طبقه متوسط 
جامعه که 2۵درصد جمعیت را ش��امل می شود 
می تواند نق��ش قابل توجهی در افزایش جمعیت 
داشته باشد که در حال حاضر انگیزه جدی برای 
این کار ندارند. در کنار این گروه طبقه بالای جامعه 
هم که از امکانات و ت��وان مالی برخوردارند برای 
پراولاد ش��دن تصمیمی ندارن��د اما طبقه پایین 
جامعه به دلایل گوناگون تعداد فرزندان بیشتری 
دارند. مهم ترین مانع سر راه افزایش جمعیت نبود 

سیاست کلان دولتی برای این منظور است. 

  به نظر شما در زنجیره ای که برای تغییر شرایط 
اجتماع�ی از آن صحب�ت ش�د، جای�گاه قان�ون 

کجاست؟
معینی: قان��ون برای تغییر وضعیت نقش موثری 
دارد. در ح��ال حاضر مقرراتی ک��ه برای افزایش 
جمعیت در نظر گرفته شده کافی به نظر می رسد 
اما اجرایی نمی ش��ود. درباره مق��ررات جمعیتی 
برخی قوانین که مطرح ش��ده ب��ود در عمل اجرا 
نش��د. اگر مواردی مانند اضافه ش��دن مرخصی 
زایمان از ۶ ماه به ۹ ماه که در کشورهای اروپایی 
روی این موضوع با هم مسابقه گذاشته اند و حتی 
به پدر هم مرخصی می دهند اجرایی شود مشوق 
مناسبی است. بنابراین درباره قوانین موجود هم 
اجرا با مش��کل همراه است. ایجاد مهدکودک در 
کنار ادارات، بالا بردن حق اولاد و سرانه درمان که 
در همه بخش های دولتی و خصوصی یک نواخت 

اجرا نشد از جمله موانع این مسیر است.
  درباره نقش قانون برای تغییر هرم سنی جامعه 

تا چه میزان اهمیت قائل هستید؟
ب�ای: قانون نقش کلیدی و مهمی دارد به شرطی 
که در راستای سیاست های افراد و عناصر ذی نفع 
ص��ورت گیرد. من معتقدم قوانین موجود ناکافی 
اس��ت و نتوانس��ته ظرفیت ها را پوش��ش دهد تا 
زمینه تشویق برای باروری را فراهم کند. در زمینه 

مرخصی ها و اعطای امتیازات به زنان ظلم شده که 
این خود یک فاجعه است. موج افزایش طلاق در 
اثر وضع قوانین نسنجیده یکی دیگر از مشکلات 
محسوب می شود. نمونه آن قانونی بود که زنان را 
در دوران طلاق مشمول حق عائله مندی می کرد 
و ب��ه دنبال ای��ن قانون، متقاضیان ط��لاق برای 
دریاف��ت حق عائله مندی آن هم به صورت طلاق 
صوری افزایش پیدا کردند. این در حالی است که 
در کشوری مانند س��وئد برای زنان باردار احترام 
ویژه ای قائل هستند و امتیازات اجتماعی فراوانی 
برای آنها در نظر می گیرند اما در شرایط فعلی در 
کشور ما نس��بت به خانم باردار چنین برخوردی 

دیده نمی شود.
  ب�ه عنوان یک جمعیت ش�ناس قوانین موجود 
ب�رای افزایش می�زان زاد و ولد را چط�ور ارزیابی 

می کنید؟
معین�ی: هر چند مقرراتی برای ای��ن کار در نظر 
گرفته ش��ده ام��ا برنامه ویژه ای برای م��ادران در 
مقایس��ه با کش��ورهای غربی لحاظ نشده است. 
در یکی از کش��ورهای غربی خانم های شاغلی که 
زایمان کرده و از مرخصی زایمان هم بهره مند شده 
بودند دست به اعتراض زدند و خواستشان این بود 
که در زمان مرخصی طولانی زایمان همکاران مرد 
این ش��انس را دارند خودشان را به موقعیت های 
بالاتر شغلی برسانند و باید شرایط به گونه ای باشد 
که در زمان مرخصی زایمان امتیارات عقب افتاده 

برای زنان جبران شود. 
  مهم تری�ن موانع پی�ش روی افزایش جمعیت 

چیست؟
بای: بزرگ ترین مانع در این مسیر پرهزینه بودن 
جامعه مصرف زده است. ما با یک خانواده لوکس 
رفاه زده اش��رافی مواجه هس��تیم ک��ه این تفکر 
تحمیلی از طریق رس��انه ملی و س��ایر رسانه ها و 
حتی شبکه های ماهواره ای به خورد خانواده ها داده 
شده اس��ت. فرزندآوری با تفکر اشرافی سنخیت 
ن��دارد. غیر از ای��ن موضوع با تناق��ض در حوزه 
فرهنگی هم روبه رو هستیم. به عنوان نمونه منزلت 
خانواده هایی ک��ه از فرزند کمتری برخوردارند در 
قالب فیلم های تلویزیونی برتر جلوه داده می شود 
اما خانواده پر جمعیت نکوهش می شود، در چنین 
جامعه ای با پر هزینه بودن فرزندآوری هم مواجه 

هستیم که شرایط فعلی را ایجاد کرده است.

گروه اجتماعی: رئیس س��ازمان 
وظیفه عموم��ی ناجا با اش��اره 
به تصوی��ب آیین نامه جدید معاین��ه و معافیت 
پزش��کی مش��مولان در هیات دولت از معافیت 
دائم یا معافیت از رزم بیماران هموفیلی خبر داد.
به گزارش »وطن امروز«، س��ردار سیدحمید 
صدرالسادات، رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا 
با اعلام این خبر گفت: آیین نامه جدید معاینه و 
معافیت پزشکی مشمولان در جلسه های متعدد 
کارشناسی با حضور پزشکان و رؤسای شوراهای 
پزش��کی نیروهای مس��لح و همچنی��ن نماینده 

وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��کی در 
اداره بهداشت و درمان ستاد کل نیروهای مسلح 
اصلاح و تدوین شده و در نهایت در هیات دولت 
به تصویب رس��یده است. وی افزود: هم اکنون در 
آیین نام��ه جدید باوجود عنوان نش��دن بیماری 
هموفیلی، در صورت درخواست و تشخیص این 
بیماری در مشمولان، به استناد بندهای 8 و 1۷ 

بخش دهم آیین نامه یادش��ده ب��ه وضعیت این 
گروه از مشمولان رسیدگی می شود.

رئیس س��ازمان وظیفه عموم��ی ناجا تصریح 
کرد: آیین نامه جدید به نحوی تدوین ش��ده که 
در صورت عنوان نشدن نام بیماری خاص در آن 
و در صورت داشتن بیماری های موثر در سلامت 
جس��م و روان مش��مولان بویژه در دوره خدمت 

سربازی، با عنوان سایر بیماری ها در شورای های 
پزشکی به وضعیت مشمولان رسیدگی می شود.

صدرالس��ادات درب��اره این ادعا ک��ه معافیت 
پزش��کی مانع اس��تخدام و اش��تغال به خدمت 
معاف ش��دگان می ش��ود، عنوان ک��رد: جدای از 
اینک��ه چنین ادعاهایی صحت ن��دارد به منظور 
جلوگیری از کتمان بیماری توس��ط مش��مولان 
در معاینه اولیه، فرم خوداظهاری طراحی ش��ده 
و مش��مولان با تکمیل آن متعهد می ش��وند در 
صورت کتمان هرگونه بیماری غیرمشهود تبعات 

آن را بر عهده بگیرند.

گپ و گفت

نظام وظیفه

جامعه شناسان و اساتید جمعیت شناسی در میزگرد اجتماعی روزنامه »وطن امروز« تأکید کردند

پای لنگ مشوق های فرزندآوری در کشور
در برخی کشورها برای زنان باردار شرایط ویژه ای در نظر گرفته می شود

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا خبر داد

تصویب آیین نامه جدید معاینه و معافیت پزشکی

علی البرزی- حامد نجفی مهر
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